
اقتصادی
تیم های برتر جشنواره نوآوری و استارتاپی 

رویداد تراکنش هفتم معرفی شدند

س��ه تیم برتر از بین 12 کس��ب و کار استارت آپی که با 
حمایت شرکت خدمات انفورماتیک در هفتمین نمایشگاه 

تراکنش ایران حضور داشتند معرفی شدند.
بنا بر رای هیات داوران جش��نواره نوآوری و اس��تارتاپی 
رویداد تراکنش هفتم، اس��تارتاپ »دلیل ایران« بعنوان تیم 
برتر معرفی و جایزه ۳۰۰ میلیون ریالی و لوح تقدیر جشنواره 
را از آن خود کرد. همچنین استارتاپ »فینتل« و استارتاپ 
»پیدا« به عنوان تیم های دوم و سوم این جشنواره برگزیده 
و معرفی شدند که جوایز 2۰۰ و 1۵۰ میلیون ریالی به همراه 
لوح تقدیر تقدیم آنها شد.مراس��م تقدیر از اس��تارتاپ های 
برگزیده جشنواره یادشده عصر چهارشنبه 22 دی ماه 14۰۰ 
در حاشیه اختتامیه نمایشگاه تراکنش هفتم، با حضور هیات 

داوران جشنواره و جمعی از مدیران ارشد بانکی برگزار شد.

رئیس سازمان ملی استاندارد ایران:
تعارض منافع مانع کیفیت خودروها شده است

رئیس س��ازمان ملی اس��تاندارد ایران گفت: طرح تحول 
کیفیت و زنجیره تامین صنعت در حوزه خودروساز و قطعه 
ساز حوزه گس��ترده ای است که متاسفانه در تعارض منافع 

جدی قرار دارد.
به گزارش مهر به نقل از صدا و سیما، مهدی اسلام پناه با 
حضور در برنامه گفتگوی ویژه خبری پنجشنبه شب شبکه 
دو س��یما در پاسخ به س��والی مبنی بر اینکه آیا مسئولیت 
استاندارد ایمنی خودروها با شماست؟ افزود: در قانون تقویت 
و توس��عه نظام استاندارد، س��ازمان ملی اس��تاندارد ایران 
س��ازمانی حاکمیت��ی و مرجع نظارت��ی در جهت اطمینان 

بخشی به تولید کالا، واردات و صادرات می باشد.
وی ادامه داد: موضوع طرح تحول کیفیت و زنجیره تامین 
صنعت در حوزه خودرو س��از و قطعه ساز حوزه گسترده ای 
اس��ت که ضمانت اج��رای تعه��دات را مدی��ران عالی این 
طرح ه��ای زنجیره ای دارند، اما متاس��فانه در تعارض منافع 
جدی هم قرار دارند و این تعارض منافع تقریباً موجب بهبود 
نیافتن کیفیت خودروها شده است.اسلام پناه گفت: خودروها 
در چند س��ال گذش��ته از لحاظ کیفی ریزش داش��تند به 
خصوص در هشت س��ال اخیر محصول کیفی خوبی که در 
ارزیاب��ی کیفیت خودرو بتواند نظر مردم را جلب کند، تولید 
نشده است.وی خاطرنشان کرد: بی کیفیتی خودرو و برخی 
از کالاهای ش��بیه خودرو موضوعی اس��ت ک��ه ما هم به آن 
واکنش نش��ان دادیم، چون ما وکیل مردم هس��تیم و حق 
الناس مردم برآورده و رعایت نشده است.رئیس سازمان ملی 
اس��تاندارد ایران با بیان اینکه حفاظت از کیفیت، مسئولیت 
ماست، تصریح کرد: در جهت اعتماد عمومی و حق و حقوق 

مردم با هیچ دستگاهی و بنگاهی مسامحه نخواهیم کرد.

خبر

خبر
ارز چند نرخی از اشتباهات مهلک 

دولتهای گذشته بود
عضو سابق اتاق بازرگانی ایران، رانت و 
فس��اد را نتیجه ارز چند نرخی می داند و 
معتقد اس��ت که حرکت به سمت ارز تک 

نرخی به سود اقتصاد ایران خواهد بود.
جمشید عدالتیان شهریاری در گفت 
وگو با ایس��نا، اظهار کرد: متاس��فانه ما در 
س��ال ها و حتی دهه های گذشته بارها به 
غلط بودن برخ��ی تصمیم های اقتصادی 
خود رس��یده ایم و هربار پس از چند سال 
اقدام به اصلاح اشتباهات گذشته کرده ایم 
اما متاسفانه از این اشتباهات درس نگرفته 
و مجددا مش��کلاتی برای اقتصاد کشور به 
وجود آورده ایم. نظ��ام چند نرخی ارز نیز 
یکی از همین اشتباهات است.وی با بیان 
اینکه خطر ایجاد رانت و فساد از اصلی ترین 
ویژگی ه��ای نظام چند نرخی ارز اس��ت، 
توضیح داد: ما پیش از این نیز گرفتار چند 
نرخی شدن ارز شده  بودیم و در سال های 
اخیر نیز دوباره با در نظر گرفتن ارز دولتی 
مشکلاتی در این حوزه به وجود آمده است. 
قطعا اصلاح این روند و حرکت به سمت ارز 
تک نرخی به سود اقتصاد ایران خواهد بود.

عضو س��ابق اتاق بازرگانی ایران با اشاره به 
لزوم حمایت از اقش��ار کم درآمد مردم در 
حوزه کالاهای اساسی، بیان کرد: با توجه به 
مشکلاتی که مردم در سال های اخیر با آن 
مواجه بوده اند، در این تردیدی وجود ندارد 
که دولت باید حمایت های لازم برای تامین 
مایحتاج مردم را در دستور کار قرار دهد اما 
اینکه این حمایت ها به چه شکل انجام شود 
و چ��ه ش��یوه ای ب��ه کار گرفته ش��ود که 
هزینه هایش از فایده اش بیشتر نشود سوال 
مهمی است که باید به آن پاسخ داده شود.

عدالتیان به موضوع حمایت نقدی از مردم 
اشاره کرد و گفت: در بسیاری از کشورهای 
دنیا نیز برای اقشار کم درآمد حمایت های 
این چنینی انجام می شود اما ما باید با توجه 
به س��اختار اقتصاد خودمان برنامه ریزی 
کنیم. متاس��فانه با توجه به بالا بودن نرخ 
تورم، ارزش نهای��ی یارانه نقدی در مدتی 
کوتاه از بین می رود و این موضوع می تواند 
به نارضایتی مردم منجر شود.وی ادامه داد: 
برای مث��ال وقتی در س��ال 1۳۸۹ یارانه 
نق��دی 4۵ هزار تومانی آغ��از به کار کرد، 
ارزش نهایی آن حدود 4۵ دلار تخمین زده 
می شد اما امروز این یارانه ارزشی کمتر از 
دو دلار دارد و از ای��ن رو در ح��ل ک��ردن 
مشکلات مردم، تاثیرگذاری کمتری دارد. 

 ایرنا- قیمت طلا در هفته سوم دی ماه 
متاث��ر از کاه��ش نرخ ارز کاهش��ی بود و 
حباب س��که با 1۸۰ هزار تومان افت، به 

2۵۰ هزار تومان رسید.
به گزارش روز جمعه ایرنا، بررسی بازار 
س��که و طلا در هفته سوم دی ماه حاکی 
است سکه طرح جدید روز ابتدایی هفته 
)شنبه، 1۸ دی ماه( را با روند نزولی شروع 
ک��رد و با ن��رخ 12 میلی��ون و ۵۰۰ هزار 
تومان معامله ش��د و روز بع��د 1۳۳ هزار 

تومان افت قیمت داشت.

بهای سکه روز دوشنبه پس از نزدیک 
به پن��ج ماه به کان��ال 11 میلیون تومان 
بازگشت و با نرخ 11 میلیون و ۹۰۰ هزار 
تومان داد و س��تد ش��د. بهای سکه طرح 
جدی��د روز بعد با 2۷۰ هزار تومان رش��د 
دوب��اره ب��ه کان��ال 12 میلی��ون تومان 

بازگشت.
قیمت س��که روز چهارشنبه برابر 12 
میلیون و 22۶ هزار تومان بود و در آخرین 
روز هفته به 12 میلیون و 1۵۰ هزار تومان 

رسید. 

قیمت ه��ا در بازار طلای خام در هفته 
گذشته نیز نزولی بود. به این شکل که روز 
شنبه یک گرم طلای 1۸ عیار یک میلیون 
و 2۳۵ هزار تومان و روز یکشنبه برابر یک 
میلیون و 1۹2 هزار تومان بود، یعنی 4۳ 

هزار تومان کاهش داشت.
تغیی��رات قیمت در روز دوش��نبه نیز 
ادامه داشت و هر گرم طلای 1۸ عیار یک 
میلیون و 1۸۶ هزار تومان معامله شد. در 
روز سه شنبه این رقم برابر یک میلیون و 

214 هزار تومان بود.

ه��ر گ��رم ط��لای 1۸ عی��ار در روز 
چهارش��نبه 24 هزار تومان رشد قیمت 
داشت و در روز پنجشنبه نیز یک میلیون 

و 21۵ هزار تومان  معامله شد.
قیمت هر مثقال طلا در هفته گذشته 
همچون هفته های گذشته در کانال پنج 
میلیون تومان نوس��ان داشت و در ابتدای 
هفته بر م��دار نزولی قیمت ها در حرکت 
بود. بر این اساس بهای هر مثقال طلا روز 
شنبه برابر پنج میلیون و ۳۵۰ هزار تومان، 
یکشنبه پنج میلیون و 1۶۶ هزار تومان و 

روز دوشنبه برابر پنج میلیون و 14۰ هزار 
تومان بود.

بهای هر مثقال طلا روز سه شنبه پنج 
میلی��ون و 2۶۳ ه��زار توم��ان، در روز 
چهارشنبه پنج میلیون و ۳1۸ هزار تومان 
و در آخرین روز هفته پنج میلیون و 14۰ 

هزار تومان شد. 
برپایه این گزارش، قیمت انُس جهانی 
طلا در هفته گذشته در محدوده یک هزار 
و ۷۹۰ ت��ا یک ه��زار و ۸1۹ دلار نوس��ان 

داشت.

کاهش قیمت سکه و طلا متاثر از نرخ ارز
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مدیرعامل شرکت خدمات انفورماتیک 
با بیان اینکه این شرکت حدود 2 سال بر 
روی پلتفرم و زیرس��اخت رمزپول بانک 
مرکزی کار مستمر انجام داده و هم اکنون 
نمونه پایلوت رمزپول توس��ط ش��رکت 
خدم��ات انفورماتیک آماده ش��ده اظهار 
داشت: در دنیا بانک های مرکزی با اهداف 
مختلف به دنبال ایجاد رمزپول هستند اما 
هنوز در هیچ کش��وری به جز چین، بانک 
های مرکزی به ی��ک رمز پول بلوغ یافته 

دست پیدا نکرده اند.
س��ید ابوطالب نجفی با اشاره به اینکه 
کش��ور چین در حدود ۸ س��ال بررسی و 
تحقیق در خصوص رمزپول را در دس��تور 
کار قرار داد، افزود: مس��اله پروژه رمزپول 
فقط تبدیل ریال به فرم دیجیتال نیست 
بلکه باید ابعاد اقتصادی، اجتماعی، حقوقی 
و ریس��ک ها را نیز درنظر بگیریم که این 

مساله نیازمند مطالعات سنگین است. 
نجفی با بیان اینکه ۵۵ کشور روی مدل 
مفهوم��ی )Proof of concept( و 
پایلوت رمزپول بانک مرکزی کار می کنند 
و این موضوع هنوز آنچنان که باید توسعه 
نیافته اس��ت، خاطرنش��ان کرد: در بانک 
مرکزی هم سندی در این خصوص تدوین 
ش��ده و ما پلتفرم آن را به وجود آورده ایم 
که به نظر می رسد این پروژه سال آینده به 

بلوغ می رسد.
مدیرعامل شرکت خدمات انفورماتیک 
تاکی��د کرد: علاوه بر این ش��رکت و بانک 
مرک��زی، بانک ها نیز بای��د در این زمینه 

فعال ش��وند؛ چ��را که آنها لای��ه دوم این 
فرآیند محسوب می شوند. 

وی ادامه داد: انتش��ار رمزپول توس��ط 
بان��ک مرک��زی انجام می ش��ود اما بانک 
مرکزی با جامعه و مشتریان بانکی طرف 
نیست و بانک ها به عنوان لایه میانی باید 
شروع به مش��ارکت کرده و با ایجاد کیف 

پول، به مشتریان سرویس دهند.
نجفی با اش��اره به اینک��ه در ماههای 
پایانی سال با فشار تراکنش های صنعت 
بانکی مواجه هستیم و باید آن را مدیریت 
کنیم، افزود: در دو ماه پایانی س��ال حدود 
۳۵ درصد به تعداد تراکنش ها افزوده می 
ش��ود و باید س��رویس ها را از نظر امنیت، 
پایداری وعملیات، مدیریت کنیم. براین 
اساس اجرای پایلوت رمزپول به سال آینده 

موکول خواهد شد.
مدیرعامل شرکت خدمات انفورماتیک 
همچنی��ن در خصوص لزوم ن��وآوری در 
صنعت بانکی کشور و نقش این شرکت در 
حمای��ت از حرکت ه��ای نوآورانه اظهار 
داشت: بانک ها باید به نوآوری در صنعت 
بانکی توجه ویژه ای داشته باشند و آمار و 
ارقام نیز نشان می دهد که بازیگران بزرگی 
وارد حوزه مالی و بانکی شده اند و قطعا این 
بازیگ��ران س��هم زیادی از این ب��ازار را در 

اختیار خواهند گرفت.
وی با اشاره به ورود شرکت هایی مانند 
گوگل، اپ��ل و وی چت به حوزه پرداخت، 
افزود: پیش بینی این است که این شرکت 
ه��ا در آین��ده خیل��ی نزدیک ب��ه عنوان 

بازیگران بزرگ حوزه فین تک، سهم بانک 
ها را به سمت خود سوق دهند.

نجف��ی با بیان اینک��ه در ایران هم این 
اتفاق در ش��رف وقوع اس��ت به ذکر مثال 
هایی در خصوص فعالیت ش��رکت هایی 
مانند اسنپ و دیجیکالا در حوزه پرداخت 
اشاره کرد و گفت: هم اکنون شرکت های 
پرداختیاری نیز وارد این عرصه شده اند و 
ش��واهد نش��ان می دهد که روندی که در 
دنیا در حال وقوع است در ایران با سرعت 

کمتری رو به شکل گیری است.
وی ب��ا تاکید بر اینک��ه فضای بانکی با 
مفاهیمی از جمله بانکداری باز روبرو است، 
افزود: این مس��اله سبب ش��ده تا بانک ها 
مجبور شوند که ارائه سرویس های خود را 
در اختیار ش��رکت های نوپ��ا قرار دهند و 
شرکت های نوپا هم با ترکیب این سرویس 
ها، خدمات جدیدی ب��ه جامعه ارائه می 
دهند؛ در نهایت شاهد یک بازی برد- برد 
خواهیم بود.مدیرعامل ش��رکت خدمات 
انفورماتیک تصریح کرد: بانکها باید مراقب 
باشند که اگر در این راستا همکاری نکرده 
و فضایی برای استفاده از سرویس های نوپا 
ایجاد نکنند طبیعت��ا از بازار رقابت عقب 

افتاده و سهم بازار را از دست می دهند.
وی گف��ت: ما نیز در ش��رکت خدمات 
انفورماتی��ک به این نکته توج��ه ویژه ای 
داش��ته ایم که به تنهایی نمی توانیم همه 
فناوری ها را در دل خودمان داشته باشیم 
و رهبر بازار شویم. بنابراین استراتژی مان 
مشارکت با شرکت های نوآور و یا پرورش 

آنها است. برای مثال اخیرا در حوزه هایی 
مانند رایانش ابری با یک شرکت فین تک 
مشارکت داشته ایم.  در حوزه احراز هویت 
غیر حضوری مبتنی بر هوش مصنوعی نیز 
مش��ارکت کرده ایم. در کارخانه نوآوری 
آزادی نیز فضای »آیفینک« را ایجاد کرده 
ایم و با چند اس��تارتاپ دیگر وارد مذاکره 
ش��ده ایم.نجفی با اشاره به حضور شرکت 
خدمات انفورماتیک در رویداد » تراکنش« 
تاکید ک��رد: در این روی��داد با اختصاص 
فضای خاص برای فینتک ها و تقبل هزینه 
های آن ها، در راستای حمایت از نوآوری و 

جوانان این مرز و بوم حرکت کرده ایم. 
وی اظهار داش��ت: این اقدامات جدید 
اس��ت و به صورت فازبندی جلو می رود و 
زمان م��ی برد تا خروجی آنها مش��خص 
است. ما بر این باور هستیم که طبیعتا در 
حوزه ن��وآوری، از میان هزاران ایده، چند 

ایده انگشت شمار دارای خروجی خواهد 
بود و این طور نیست که تمامی ایده ها به 

سودآوری و جذب بازار برسد.
مدیرعامل شرکت خدمات انفورماتیک 
با اش��اره به موانع و چالش های پیش روی 
حرکت های نوآوران��ه در عرصه خدمات 
مالی و بانکی گفت: ب��ه هرحال هر کاری 
بل��وغ خ��ود را می طلب��د و م��ا در حوزه 

رگولیشن هنوز به بلوغ کافی نرسیده ایم.
 در همی��ن ح��ال در مجموع��ه گروه 
انفورماتیک نیز برای برخی مشارکت ها، با 
مراحل نسبتا پیچیده ای مواجه هستیم. 
در کنار این موارد، برخی قوانین و مقررات 
کش��ور هم در این عرص��ه چالش هایی را 
ایجاد کرده اس��ت. با این وجود ما در حال 
مدیریت این مساله هستیم و تلاشمان این 
اس��ت که جوانان نخبه را در کش��ور نگه 

داریم.

مدیرعامل شرکت خدمات انفورماتیک:

پایلوت رمزپول بانک مرکزی توسط خدمات انفورماتیک آماده شد


